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Actorul şi regizorul canadian de ongme ucraineană, Gregory Hlady (in 
Ucraina şi Rusia e cunoscut cu numele Grigori G/adi), s-a aflat la Timişoara, pe 
perioada Festivalului Dramaturgiei Româneşti, unde a susţinut un work-shop. 
Conducerea Naţionalului timişorean 1-a invitat să monteze un spectacol până la 
finalul stagiunii 2006/2007. 

S-a născut În Ucraina de Vest cu 52 de ani În urmă. A absolvit Institutul 
Teatral din Kiev, a fost actor la Teatrul din Harkov, apoi la Teatrul Tineretului din 
Kiev. La inceputul anilor '80, a făcut multă zarvă spectacolul Prinţul constant, in 
care a jucat rolul Prinţului Fernando. Creatorii au avut probleme cu autorităţile 
ucrainene. Repetiţiile s-au făcut clandestin, actorii au fost urmăriţi, cercetaţi. La 
acea vreme, spectacolul era receptat ca o lucrare cu teză pentru disidenţi. Cele 
câteva reprezentaţii aduse in faţa publicului au fost ca o explozie de bombe, iar 
lui Hlady i s-a inchis "oxigenul" pentru creaţie, cum menţiona mai târziu un 
cronicar. 1 s-a interzis să mai joace in teatru şi in film. Cu alte cuvinte, a fost 
exilat din Kiev. 

A plecat in Lituania, la Teatrul din Kaunas, la invitaţia regizorului lonas 
Vaitkus. A Învă,tat limba lituaniană, juca in teatru şi era preocupat tot mai mult de 
regie. Ţinea cursuri de actorie la Conservator. Inspirat de ideile apreciatului regizor 
Vaitkus şi cu o caracterizare a Ministerului Culturii din Lituania, a luat admiterea la 
Moscova, la Institutul de Teatru, Facultatea de Regie, unde 1-a avut profesor pe 
Anatoli Vasiliev. A lucrat in teatrul acestuia "Şcoala artei dramatice", cutreierând 
lumea cu spectacolele realizate aici. 

În, 1990, s-a "desprins" de Anatoli Vasiliev şi s-a stabilit in Canada, la Montreal. 
Joacă in film, regizează teatru, predă teatru. A realizat peste 50 de roluri in cine
matografie, dar teatrul este pentru el ca o rădăcină a vie,tii. 

Maria Sârbu : A,ti incercat să mergeţi, la sfârşitul anilor '70, pe urmele lui Jerzy 
Grotowski, care realizase "Prin,tuf constant". Ce v-a atras atunci? 

Gregory Hlady: Eram interesat de modul cum s-a apropiat Grotowski de 
teatru , darA nu găseam informaţii despre el . Le căutam la bibl iotecă, în reviste 
poloneze. In Ucraina era interzis tot ce era legat de Grotovski .  Era, într-un fel ,  
învinuit de  faptul că avea legături cu  Solidarnosti (Sol idaritatea) , de  aceea era 
"periculos" să vorbeşti despre e l .  A 

Eu însă eram interesat de teoria şi practica lu i  teatrală. In 1 980, Mark 
Nestantiner - care trăieşte acum la Munchen - a montat la Kiev spectacolu l  Prinţul 
constant, în care eu îl interpretam Prinţul Fernando. Când s-a jucat spectacolu l ,  
am avut mari  neplăceri cu organele de stat, cu KGB-u l .  Am fost expulzat şi am 
ajuns la Kaunas . . .  

M.S.: . . . apoi fa Moscova, la Anatoli Vasiliev. 
G.H.: În acea perioadă, Vasil iev şi-a înfiinţat compania sa teatrală, iar eu am 

devenit membru al acestei compani i  şi apropiat colaborator al profesorulu i  meu. 
Cu.spectacolele regizate de el am mers la cele mai importante festivaluri d in lume. 

M.S.: V-ati părăsit apoi profesorul. 
G.H.: În 1'989, am fost invitqt la Montreal să montez un spectacol cu studenţi 

ai Şcoli i  Naţionale de Teatru. In 1 99.0 ,  am plecat .în Canadc;t, mi�am înc�put 
activitatea şi acolo am rămas. Sunt reg1zor de teatru ŞI actor de f 1 lm. Ţ1n cursun de 
artă teatrală. Joc în diferite f i lme în Europa, în Rusia. 

M.S.: Cum ati ajuns la Timişoara ? 
G.H.:  în Canada l-am cunoscut, la începutu l ani lor '90, pe Alexander 

Hausvater. E l  a dorit să facem ceva împreună. Nu am reuşit atunci , când era în 
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Canada, dar nu a u itat de acest lucru .  La începutul acestu i  an, eu am montat în 
Canada spectacolu l  Drakula, un musical cu interpreţi cunoscuţi . La premieră a fost 
şi Alexander Hausvater cu Ada Lupu. Atunci ne-am întâlnit , am discutat şi am 
promis că vin în România, la Timişoara. Am susţinut un master class şi poate voi 
monta şi un spectacol .  

M.S.: Cât de des sustineti astfel de ateliere? 
G.H.: Destul de des, în diferite ţări de pe continent. Povestesc despre 

abordarea temelor actoriceşti, despre jocul actoricesc spontan , despr� energia 
actoricească şi cum se manifestă ea prin corpul şi sufletul actorulu i .  I n  acelaşi 
timp, îi transmit actorulu i  inspiraţie. Prin această transmitere personală implantez 
un embrion, embrionul interesului pentru teatru-căutare, teatru în care omul să se 
dedice total creaţiei .  Prin metoda mea nu fac nici o descoperire - acelaşi lucru 1-a 
dorit ş i Grotowski , la aceasta lucrează astăzi Anatoli Vasil iev. Este de fapt un 
schimb de experienţă. 

M.S.: Asta v-a fŞcut să studiaţi regia ? 
G.H.: Desigur. Intotdeauna am fost motivat de explorarea teatrală. Nu a 

încetat această căutare. Poate am ajuns la un anumit n ivel ,  dar continu i .  De fiecare 
dată când încep un atel ier de acest fel ,  eu învăţ. Pentru mine fiecare persoană, 
fiecare personalitate pe care o întâlnesc înseamnă ceva interesant. Rămân 
întotdeauna deschis. Niciodată nu ştiu cum va fi la primul atel ier pe care urmează 
să-I susţin .  Totul depinde de întâlnir i personale. Am o schemă generală după care 
conduc oameni i ,  dar mă inspiră fiecare om. Tactica colocviu lu i  o rezolv pe loc - aici 
şi acum. 



M.S.: L-aţi cunoscut totuşi pe Grotowski? 
G.H. :  M-am întâlnit cu el ,  dar şi cu alţi creatori din zona teatru lu i  experimental , 

care m-au inspirat atunci când încă nu-i cunoşteam personal .  În E lveţia, l-am 
cunoscut pe Eugenie Barba, dar şi pe alţi mari reg izori ,  cu care am făcut schimb 
de experienţă. 

M.S. : Jucaţi În Canada, În Europa, În Rusia, montaţi spectacole În diverse 
zone. Cum vedeţi diferenţele Între teatrul nord-american şi teatrul european, 
teatrul rus? 

G.H. :  Actorii sunt peste tot la fel ,  dar angajamentele sunt diferite, condiţi i le de 
producere a spectacolelor sunt diferite. Desigur, în America nu există teatre de 
repertor iu, ceea ce schimbă radical situaţia. Actori i depind de o relaţie financiară, 
tind spre experiment. Este o situaţie comercială. 

M.S. : Cum vedeţi şcoala de teatru din Canada? 
G.H. :  Este o deosebire, dar aş remarca faptul că în America de Nord există 

un mare interes pentru şcoala rusă de teatru . Chiar dacă întotdeauna este 
confundat Dostoievski cu Stanislavski .  Dar cei de acolo fac o reverenţă şcol i i  ruse, 
în special C! tot ceea ce ţine de teatru l lu i  Cehov. 

M.S. :  1[7 film, rolurile vi se propun şi alegeţi. Cum e În teatru? 
G.H . :  I n  teatru am făcut numai ce am dorit eu .  Doar spectacolu l  Dracu/a 

l -am real izat la propunerea unu i  producător, în Canada. M i-a p lăcut ideea, am 
visat să montez un asemenea spectacol , dator ită aspectu lu i  m istic. Poate de 
aceea aleg să montez Gogo l ,  Dostoievsk i ,  Franz Kafka , Eugene lonesco, 
Harold P inter. 

M.S.: Unde se termină suita contemporanilor? 
G.H. :  Pentru mine contemporani i ,  cât de straniu ar părea, se termină cu 

Pinter. 
M.S. :  Există mulţi dramaturgi noi, care pun În discuţie, prin textele lor, teme 

actuale, stringente. Cât de durabilă este o asemenea dramaturgie În opinia 
dumneavoastră? 

G.H. :  Exista un moment de criză în teatru vizavi de noua dramaturgie şi eu 
pierdusem _interesul pentru piesele de teatru noi . 

M.S.:  Intotdeauna s-a vorbit, probabil, de crize. 
G.H. :  Eu am simţit această criză fiziologic. M-am oprit la Pinter. Care 

psihologie poate fi atât de profundă astăzi ca cea a lu i  Pinter? De aceea, probabi l ,  
mă interesează teatrul m istic. 

M.S.: Faceţi adaptări pentru teatru de unul singur? . 
G.H. :  Da, însă nu scriu piese. Deşi ştiu cum trebu ie să fie spectacolu l  şi atunci 

fac un pod de la invjzibi l  la vizibi l ,  pod pe care trebuie să-I trec . Sunt puţin ciudate 
spectacolele mele. Im i  place s� mă a�âncesc în trecu_t. . . 

M.S.: Montati spectacole m Ucrama. Cum sunteţt pnmtt acum? 
G.H. :  Bine. Am susţinut şi acolo un atel ier. S-a deschis o şcoală cu numele 

meu. 
M.S.: Vă obligă la ceva ? 
H.G.:  ln principiu ,  da. Este greu , însă, să f i i  în mai multe locur i .  
M.S.: In Canada aţi Înfiinţat propria şcoală de teatru? 
G.H. :  Nu am deschis o şcoală, nu am înfiinţat o companie proprie. Sunt u� o� 

l iber. Merg unde vreau ,  unde sunt chemat. Alexander (Hausvater - n.r.) ,  de pi lda, 
m-a chemat la Timişoara şi am venit. 

. . . � 

M.S. : Lucrati din nou cu Vasilev. Aţi jucat În spectacolul Mozart ŞI Sal len, dupa 
Afeksandr Puşkin, regizat de profesorul dumneavoastră, la Moscova. Cum s-a 
reÎnnodat relaţia artistică? 
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G.H. :  E l  a pus în scenă acest spectacol în ani i  '90, în teatrul său din 
Moscova şi 1-a pregătit vreme îndelungată .  Când am plecat în Can�da, 
profesorul meu s-a supăreţ,t, îmi  părăsi�em m�estrul .  M?-i bi_ne de. şa�te an1 �u 
a existat n ic i  un  contact. I ntre t 1mp, ş1-a sch1mbat tact1ca m reg 1e ,  1 n  spec1al 
după ce 1-a întâ ln it pe Grotowsk i ,  cu care a avut apoi o relaţie specială. După 
d ispariţia lu i  G rotowski ,  un i i  spuneau că Anatoli Vasi l iev este cel care îl 
înlocuieşte, că e un fe l de guru .  - - . . .. . După ce am plecat în Canada, se spunea ca eu am ramas pe pnnc1p1 1 vechi ,  
ceea ce este fals. Mi-am dezvoltat o activitate a mea, pe  alt continent. Actoru l care 
îl interpreta pe Sal ier i ,  Vladimir  Lavrov, murise. Atunci am primit invitaţia lu i  
Vasi l iev, pentru a juca rolu l  lu i  Sal ieri , deoarece spectacolu l  avea turneu la Roma, 
în anul 2000, când se sărbătoreau şi două mi leni i  de creştinism. M-a rugat să vin 
să salvez spectacolu l .  Am jucat la Roma o serie de spectacole. Totul a ieşit bine. 
M-a chemat din nou, în acest an, şi am jucat la Amsterdam, apoi la Avignon - în 
spaţiul în care s-a jucat Mahabharata lui Peter Brook. A venit ş i Brook la spectacol . 

M.S.: Anatoli Vasiliev a creat mai multe generaţii de regizori, mulţi pun numele 
lui În faţă sau Încearcă să facă tocmai ca el. E un fel de a profita ? 

G.H. :  Uni i  fac abuz de numele lui Vasi l iev. Există ceva narativ: a-a-a, aceştia 
sunt elevii lu i  Vasil iev; a-a-a, e clar ce vor face. Din acest motiv, sunt multe cl işee 
- uni i  copiază ceea ce face e l .  Eu m-am inspirat din creaţ i i le lui Vasi l iev, dar sunt 
spectacole pe care el. le-a făcut, iar eu n iciodată nu m-aş încumeta să pun în 
scenă aceleaşi titlur i .  Intotdeauna ar prima el ,  nu aş putea să mă desprind de 
idei le lu i .  Nu aş face niciodată, de exemplu, Prinţul constant, pentru că Grotowski 
1-a făcut cel mai bine, deşi am jucat la începuturi le activităţ i i  mele într-un astfel de 
spectacol, dar nu văzusem spectacolu l  lu i  Grotowski . Asemenea lucruri sunt sfinte 
pentru mine şi nu-mi permit să le ating. 

M.S.: Se spune că celebrul Eimuntas Nekroşius, care face geniale spectacole 
pe textele lui Cehov, vă tot Întreabă când veţi lucra Împreună. 

G.H. :  Suntem buni  prieteni şi ori de câte ori ne întâlnim promitem că vom face 
ceva împreună, aşa cum se întâmplă de ani de zi le şi cu Alexander Hausvater. 
Acum am o nouă invitaţie de la Vasi l iev şi voi ajunge la Moscova, poate la iarnă. 
Am invitaţie la Timişoara. Mă cheamă la Kiev marele actor Bogdan Stupka, 
d irectoru l artistic al Teatru lu i  Naţional, ca să montez un spectacol acolo. 

M.S.:  Lucraţi În Canada, vă place să fiţi liber, dar susţineţi, ca şi mulţi alţi 
artişti din Vest, că teatrul de repertoriu este mai important ca cel independent. De 
ce? 

G.H. :  Pledez pentru teaţru l de repertor iu. În teatrul de repertoriu e ca şi cum 
ai fi mai aproape de natură. In plan cr�ativ este interesant teatru l de repertor iu, e 
mai pr<?ductiv. Are şi minusuri le sale. I n  acelaşi t imp, nu pot spune că nu e bun 
teatrul m Canada, de exemplu. 

M.S.: tJ,colo trăiţi şi acolo probabil veţi rămâne. 
G.H. :  Im i  place să trăiesc în Canada, sunt acolo de 1 6  ani .  Nu am regretat 

niciodată. Desigur nu este Europa. 
M.S. : Ce faceţi În această perioadă? 
G.H. :  Mă gândesc la un recita l .  Va fi ceva inspirat de opera lu i  Dostoievski . Nu 

ştiu dacă îmi va fi uşor, pentru că eu prefer în scenă dialogu l .  
M.S. :  Vă gândiţi şi la un proiect de amploare? 
G.H.:  Aş vrea să fac un proiect memorabi l ,  după care să nu mai vreau să 

real�zez ceva. Dar �u doresc să se întâmple curând. Tot întind-întind pregăti rea 
unu1 asemenea pro1ect. 

� H� SAgElJ 


